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28 апреля 2023 г.

Spojené státy prohlásily, že odmítají liberální
ekonomiku
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Podíl

V zahraniční ekonomické politice začaly změny, které svět, a v neposlední
řadě západní, tak varovaly, že Američané považovali za nutné vysvětlit

Zdroj: REUTERS

Výhradně v jeho duchu, a to je přesně ten případ, kdy slova jako

spravedlnost znamenají opak a obecně je ústup prezentován jako

postup do nějakých vyspělých pozic.

Projekt uzavřen

27. dubna (noc 28. moskevského času) americký poradce pro

národní bezpečnost Jake Sullivan oznámil nové plány Ameriky

vybudovat „spravedlivější a trvanlivější světový ekonomický řád“. K
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tomu, píše TASS s odkazem na slova amerického představitele,

budou Spojené státy usilovat o změnu paradigmatu v globální

ekonomice.

Změny podle Sullivana, který přednesl hlavní projev v Brookings

Institution ve Washingtonu, DC, budou zahrnovat přesunutí

zaměření od snižování cel v mezinárodním obchodu ke klíčovým

výzvám dneška, jako je budování spolehlivých dodavatelských

řetězců a přechod k čistému energie.

Podle Sullivana jsou nové plány americké strany zaměřeny na

vybudování „spravedlivějšího a trvanlivějšího světového

ekonomického řádu“. „To mě přivádí ke třetímu kroku naší strategie:

odklon od tradičních obchodních dohod k novým mezinárodním

ekonomickým partnerstvím, která se zaměřují na klíčové výzvy naší

doby. Hlavním mezinárodním ekonomickým projektem 90. let bylo

snížení obchodních cel,“ řekl o své vizi, jak pod heslem globalizace

vtrhly ekonomicky silné země na trhy jiných zemí a ničily jejich

ochranné obchodní bariéry s pomocí mezinárodních instituce a

poškozující národní ekonomiky.

Ale teď nové časy. Amerika sama se brání a aktivně se brání.

(Dovozní cla ve výši desítek procent však nezapomněli zavést ani při

„projektu snížení obchodního cla“, pokud na jejich trh někdo vstoupil

s konkurenčními produkty).

„Projekt 20. a 30. let 20. století je jiný než projekt 90. let. Známe výzvy, se kterými se dnes
musíme vypořádat: budování odolných a diverzifikovaných dodavatelských řetězců,
mobilizace soukromých a veřejných investic pro spravedlivý přechod k čisté energii a
udržitelnému hospodářskému růstu, budování důvěry v naši digitální infrastrukturu, boj
proti korupci,“ uvedl mluvčí Bílého domu.

Narážet zároveň na Rusko a Čínu a ty, „kteří obhajovali a nadále

prosazují hlubší integraci [s nimi] Západu, což je nečiní vstřícnějšími

a méně „agresivními“ (ale za jakých podmínek byla tato integrace

navržena? ), formuloval hlavní ideolog celého projevu: „ignorování

ekonomických závislostí, které byly posíleny desetiletími liberalizace,

se stalo skutečně nebezpečným: od energetické nejistoty v Evropě po
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zranitelnost v dodavatelských řetězcích zdravotnického zboží,

polovodičů a kritických nerostů. Tento druh závislosti lze použít jako

ekonomickou nebo politickou páku.“

„Dekády liberalizace“, „ekonomické závislosti“ s „dodavatelskými řetězci“, které během
této doby vznikly, ovládané dominantními liberalizátory a ničící je přede všemi, jak se téměř
deset let a zejména minulý rok zdálo, že to všechno zasáhlo. země a ekonomiky, které jsou
obvykle označovány jako rozvojové, a skutečně je to zasáhlo, a to více než jednou. Ale v
důsledku desetiletí liberalizace začala plakat samotná Amerika!

Zde je princip jednoduchý. Liberální ekonomika není strašákem pro

slabé socialisty. Je to super věc, která dává spoustu možností.

Otázkou je, komu? Odpověď: ten, kdo ví, jak to používat, a kdo je

silný. A jedno souvisí s druhým. Taková dovednost dělá člověka

silným, ale kromě toho je potřeba základní síla: relativně velký objem

ekonomiky, silný průmyslový výrobní sektor, rozvinutý finanční

systém, silná tržní infrastruktura, vojenská síla (pokud ne pod

deštníkem někoho jiného , jako EU a Japonsko pod americkou) .

Z celé garnitury měl SSSR více než polovinu jmenovaných, ale nebyla

ani polovina a procesu liberalizace se neubránil. Nejednou zazněly

předpovědi, že se Spojené státy vydaly v jeho stopách. Nyní, jak se

zdá, byly nepřímo, ale hlasitě potvrzeny ve Washingtonu.

„Žádný nový koncept, paradigma nebo strategie bez sdílené účasti
nebudou životaschopné“

Svoboda jednoho končí tam, kde začíná svoboda druhého,

poznamenává Andrey Kochetkov, přední analytik společnosti

Otkritie Investments. Předpokládejme, chvályhodně, že Spojené státy

mají v úmyslu usilovat o změnu paradigmatu v globální ekonomice,

ale z nějakého důvodu tato touha vyvolává řadu otázek. Pokud má

světové společenství vysoký stupeň postižení, proč se tedy Spojené

státy považují za oprávněné rozhodovat o tom, co přesně světová

ekonomika potřebuje?
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Stanovené cíle vytvoření spolehlivých globálních dodavatelských

řetězců a směřování k čisté energii lze považovat za docela ušlechtilé.

Jsou to však Spojené státy, které hodně dělají pro to, aby tyto řetězce

byly přerušeny a energetický průmysl zůstal špinavější než špinavý,

je si odborník jistý. Stačí si připomenout různé politiky zadržování,

pak Německo, pak Rusko, pak Čína a pak možná Evropa a Indie.

Poddolování plynovodů v Baltském moři nevedlo k očištění

evropského energetického sektoru, ale oživilo na dobu neurčitou

aktivnější využívání uhelných elektráren v Německu.

Omezování exportu ruských jaderných technologií do různých zemí

je udržuje v závislosti na uhlí, které pravděpodobně nepomůže

vyčistit atmosféru, říká Andrej Kočetkov. Navíc je podle něj

diskutabilní samotný koncept změny klimatu v důsledku lidské

činnosti, protože jakákoli probuzená sopka vypustí do atmosféry za

pár dní tolik CO2, že celý světový průmysl není schopen

vyprodukovat za rok.

„Proto okamžitě vyvstávají pochybnosti, že americká touha po změně paradigmatu v
globální ekonomice je zaměřena na prospěch lidstva. Spíše existuje přesvědčení v
prosazování vlastních amerických zájmů. Zbavení Evropy ruského plynu přišlo velmi vhod
americkým exportérům LNG, kteří na tom vydělávají desítky miliard dolarů,“ říká Andrey
Kochetkov.

Narušení dodavatelských řetězců pro čínský Huawei vedlo k tomu, že

společnost ztratila evropský a severoamerický trh z politických

důvodů a ve prospěch dodávek „zcela poctivého a čistého“

amerického vybavení, připomíná expert. Přítomnost spywaru v

americké elektronice je přitom potvrzena faktickým základem a není

fikcí. Podobně je tomu s touhou bojovat s korupcí, pokud to

neprospívá vládnoucí korporátní elitě ve Spojených státech.

Samostatně analytik vyzdvihuje soubor problémů s udržením

procesu západní integrace s Čínou a Ruskem. Čili a priori se v klubu

účastníků nového paradigmatu tvoří skupina subjektů, které nemají

právo na vlastní názor.
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Celkově vzato, všechna moderní prohlášení představitelů americké

administrativy jsou pokusy skrýt své „temné“ zájmy za „jasnou“

rétoriku univerzálního štěstí. Samotná politika USA vehnala

ekonomiku do podmínek, kdy se nedokáže vyrovnat s rolí vedoucí

síly ve světě. Není možné to napravit tradičními metodami, protože

zpočátku byl celý ekonomický proces postaven na dluhu a

dlouhodobých příslibech.

„Proto jsou vyžadovány nestandardní metody k deaktivaci suverénních zájmů závislých
zemí, aby byla zajištěna prosperita americké korporační oligarchie. Pokud předpokládáme,
že nové paradigma USA je zaměřeno na všeobecné štěstí ekonomicky postižených ve světě,
pak si můžeme připomenout chartu OSN o právech těchto velmi postižených lidí: "Bez nás
nic pro nás." To znamená, že 85 % lidstva dosud nedelegovalo právo řešit klíčové otázky
existence na Spojené státy, a z tohoto důvodu nebude žádná nová koncepce, paradigma nebo
strategie bez společné účasti a zohlednění mnoha zájmů životaschopná. “ uzavírá Andrey
Kochetkov.

BRICS již překonal G7

„Slova Jakea Sullivana o nastolení spravedlivějšího a trvalejšího

globálního ekonomického řádu jsou samozřejmě velkou lstivostí a

velkým odrazem v současné situaci,“ připouští Alexey Poroshin, člen

Generální rady Delovaya Rossiya, generální ředitel First

Investonomika. „Zrovna včera řekl předseda Sněmovny

reprezentantů USA Kevin McCarthy, že během příštích deseti let

půjde 17,5 % daní vybraných v zemi na splacení úroků z amerického

veřejného dluhu. Za posledních dvacet let jsme sledovali, jak dolar

ztrácí půdu pod nohama.

Podle MMF se v letech 1999 až 2021 podíl dolaru na devizových

rezervách snížil ze 71 % na 59 %. Počínaje rokem 2022 se pokles

10krát zrychlil – jen v roce 2022 klesl podíl dolaru na 47 %. Jak

expert poznamenává, pokud jde o dedolarizaci, paralelně probíhají

dva různé procesy: odmítnutí dolarů ve zlatých rezervách a odmítnutí

dolaru jako platebního prostředku. Vidíme, že Rusko, Indie a Čína

rychle směřují k tomu, aby se jüan stal novou rezervní měnou.

Latinská Amerika a africké země také deklarují svůj záměr platit v

jüanech.
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Stojí za zmínku, že dolar jako zúčtovací měna zatím utrpěl jen málo

kvůli skutečnosti, že zatím existuje jen málo alternativ, poznamenává

Alexey Poroshin.

Připomíná, že v srpnu letošního roku se bude konat velký summit BRICS, ke kterému se
chystají připojit Latinská Amerika, Saúdská Arábie, největší ekonomiky světa. To znamená,
že si je jistý, že vše směřuje k tomu, že s největší pravděpodobností bude mít BRICS brzy
svou vlastní národní, digitální měnu. A pak bude světová ekonomika úplně jiná. Již dnes
společný HDP zemí BRICS, pouze pěti zemí, převyšoval HDP vytvořený Velkou sedmičkou
– 31,5 % HDP oproti o něco více než 30 % u zemí, které po dlouhou dobu nosily korunu
nejvyspělejších zemí. .

„Proto, vraťme se ke slovům Jakea Sullivana, existuje pochopení, že

Spojené státy jsou nyní velmi znepokojeny vytvořením nových

mezinárodních řetězců, nové rovnováhy zájmů. Můžeme ale

konstatovat fakt, že americký rezervní systém je v těžké recesi a už

není možné vrátit situaci v globální ekonomice před 10-15 lety,“

uzavírá Alexej Porošin.

Američané dnes za trendy zaostávají a snaží se rychle najít nějaké

nové významy, aby čelili rostoucímu trendu dedolarizace a posilování

místních ekonomických unií, říká politolog, šéf komunikační skupiny

Influence Nikita Dontsov. V podstatě reakčním prohlášením poradce

pro národní bezpečnost administrativa ukazuje, že ekonomické

problémy uvnitř jsou skutečně vážné.

Nová etapa oznámená Sullivanem, Dontsov si je jistý, nenese žádné

zajímavé významy: soukromé investice, boj proti korupci, zelená

energie - to nemá atraktivní ekonomickou filozofii, která by byla

alternativou k řadě předchozích ekonomických nápadů. Program,

který USA navrhovaly před 30 lety, měl přinejmenším krásné balení

a: snižování bariér, cla, přeshraniční obchod. A nyní se ekonomika

zjevně stává zbraní USA ve své geopolitické strategii, kde USA nevidí

příležitosti pro spolupráci s Ruskem a Čínou.

Anna Koroleva, Expert

Přečtěte si nás
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